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وجود قانون های دســت و پا گیر و مهیا کردن 
بورس بازی و اقداماتــی مانند افزایش قیمت 
زمین در شــهرک های صنعتی استان نه تنها 
رونقی در صنعت فارس ایجاد نکرده بلکه باعث 
شده تا ســرمایه گذاران برای راه اندازی واحد 
تولیدی و کارخانه در اســتان فارس عطایشان 
را به لقایشان ببخشند.به گزارش ایلنا از شیراز 
قصه پر غصه شــهرک های صنعتی در استان 
فارس موضوعی قدیمی اســت که سال ها است 
درباره آن نوشته  و در جلسات مختلف عنوان 
شده اســت زمین هایی که در دامنه کوه های 
استان و در مســیر های صعب العبور گرفته و 
حالا با قیمتی بسیار بالا در اختیار صنعتگران 
قــرار می گیرد.بیابان هایی که این قدر برهوت 
اســت که صنعتگران جرات نمی کنند جهت 
ســاخت کارخانه و واحد تولیدی در آن اقدام 
کنند و حتی وسایلشان را در آن جا برای یک 
شــبانه روز رها کنند. در نقطه مقابل شرکت 
شــهرک های صنعتی مرجع فروش زمین در 
استان هم از هر راهی که می رسد از صنعتگران 
بدون هیچ دلیل موجهی پول دریافت می کند و 
در این بیابان ها که حتی یک نفر هم به عنوان 
نگهبان وجود ندارد هزینه هایی مانند حق شارژ 

از صنعتگران دریافت می کند.
افرادی کــه با هدف رونق اقتصاد و اشــتغال 
استان اقدام به دریافت زمین و نهایتا راه اندازی 
کارخانه در این شهرک ها می کنند در نیمه راه 
قید سرمایه گذاری را می زنند و خسته و ناکام 
به مشــاغل دیگر رو می آروند.وضعیت سرمایه 
گذاری در شهرک های صنعتی فارس به قدری 
قرمز شده است که دل تمام مسئولان و سرمایه 
گذاران را خون کرده است و کمتر فردی پیدا 
می شود که دلش از شــهرک های صنعتی پر 
نباشد و این در حالی است که تغییر مدیریتی 
هم در این بخش نتوانســته تغییر ناچیزی در 
روند ســرمایه گذاری در شهرک های صنعتی 
فارس ایجاد کند و هنوز در شرکت شهرک ها 
به مثابــه قبل می چرخد.آن طــور که قادری 
نماینــده شــیراز و زرقان می گویــد: عملکرد 
شرکت شــهرک های صنعتی فارس قابل دفاع 
نیست و متاسفانه در اطراف شهرستان شیراز 
با مشکل واگذاری زمین در شهرک ها و نواحی 
صنعتی مواجه هســتیم.جعفر قادری در گفت 
و گو با ایلنا با اشــاره بــه اینکه در حال حاضر 
شهرک بزرگ صنعتی زمین را برای واگذاری 
به صنعتگران فراهم نی کند، می افزاید: در حال 
حاضر متاسفانه فراهم نبودن زیر ساخت های 
شــهرک صنعتی در مناطقی مانند شهرستان 
بیضا و شهرک صنعتی سروستان 2 باعث شده 
تا در واگذاری زمین به صنعتگران مواجه شویم 
و این در حالی است که مشکلات در واگذاری 
زمین در اطراف شهرستان زرقان هم به جایی 
نمی رسد.عضو کمیســیون برنامه و بودجه با 
اشــاره به اینکه به رغــم پیگیری های فراوان 
متاســفانه این اقدامات و تلاش ها ره به جایی 
نمی برد و عملکردهای شــهرک های صنعتی 
فارس قابل دفاع نیســت، ادامــه می دهد: به 
رغــم توانمند تر بودن و پیگیرتر بودن  رئیس 
فعلی نسبت به مدیر قبلی شرکت شهرک های 
صنعتی فارس اما عملکردها به هیچ وجه قابل 

دفاع نیست و با توجه به تذکرات زیادی که در 
ایــن بخش ها داده ایم هیچکدام از آن ها ره به 

جایی نبرده است.
عضو مجمع نمایندگان فارس با اشاره به اینکه 
جهت بهبود وضعیت فعلی شهرک های صنعتی 
اســتان ناچاریم که به وزارت صمت فشار وارد 
کنیم تا شاهد یک اقدام جدی در روند واگذاری 
زمیــن و رفع محدودیت زمین دردسترســی 
به زمین های شــهرک صنعتی شیراز و اطراف 
این شــهر باشــیم، بیان می کند: حل شــدن 
محدودیت زمیــن در خارج از شــهرک های 
صنعتی باعث می شــود تا مشکل صنعتگران 
حل شــود اما ذکر این نکته ضروری است که 
راه اندازی واحدهای صنعتی به صورت متفرقه 
و در نقاطی خارج از شــهرک های صنعتی امر 
پسندیده ای نیســت.عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه بر لزوم تامین زمین برای صنعتگران در 
شهرک های صنعتی تاکید می کند و می افزاید: 
در این شــرایط صنعتگران باید هیچ مشکلی 

جهت تامین زمین نداشته باشند.
قــادری با اشــاره بــه اینکه باز پــس گیری 
زمین هایی کــه هیچ اقدامــی در آن ها انجام 
نشــده اســت و جلوگیری از احتــکار زمین 
امری  توسط شــرکت شــهرک های صنعتی 
بسیار مناسب و ســتودنی است، می گوید: اما 
دسترســی به تامین زمین در شــهرک های 
صنعتی از مشــکلات قابل تامل و توجه است 
که باید هرچه زودتر به آن رســیدگی شــود.
نماینده شیراز و زرقان با اشاره به اینکه در حال 
حاضر مسئولان می توانند با رفع موانع قانونی 
زمین هایی که خارج از شــهرک های صنعتی 
قــرار دارند آن  را بــه صنعتگران و متقاضیان 
واگذار کنند، بیان می کند: اما در این شــرایط 
که افــراد و صنعتگران در زمین های متفرقه و 
خارج از شهرک های صنعتی اقدام به دریافت 
زمین و راه اندازی واحدهای تولیدی می کنند 
باعث می شــود تا شرکت شهرک های صنعتی 

برنامه  کاملا متضرر شــود.عضو کمیســیون 
و بودجــه با بیان اینکه تامین زیر ســاخت ها 
برای واحدهای متفرقه و خارج از شهرک های 
صنعتی امری دشــوار است، می گوید: در حال 
حاضر نیاز است تا شرکت شهرک های صنعتی 

به صورت جدی تر اقدام به حل مشکل کند.
ربانــی زاده معاون هماهنگــی امور اقتصادی 
اســتانداری فــارس بــا بیان اینکه شــرکت 
شــهرک های صنعتی فارس بســیاری از افراد 
و صنعتگران را با مشــکل مواجه کرده است، 
می گویــد: وجود افــراد و کارمندان شــرکت 
شــهرک های صنعتــی در هیــأت مدیره این 
شرکت باعث شده تا تمام تصمیمات عملیاتی 
شود.معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
فارس با اشــاره به اینکه جانمایی نا مناســب 
باعث افزایش هزینه های زیر ســاخت ها و در 
نهایت گرانــی قیمت زمین در شــهرک های 
صنعتی در استان فارس شده است، می گوید: 
تمام این موارد باعث شــده تا سرمایه گذاری 
برای صنعتگران در شهرک های صنعتی استان 
فارس صرفه اقتصادی نداشته باشد و سرمایه 
گــذاران ترجیه می دهند بــه نقاطی می روند 
که نخواهنــد هزینه اضافــی پرداخت کنند.
ربانی زاده با بیــان اینکه قیمت هر متر زمین 
در شهرک های صنعتی در شهرستان ها حدود 
700 الی 800 هزار تومان است، بیان می کند: 
قیمت زمین در شــهرک بزرگ صنعتی شیراز 
حدود یک میلیون و 500 هزار الی دو میلیون 
تومان اســت که گرانی زمین در شهرک های 
صنعتی به قدری افزایش رفته اســت که دیگر 
سرمایه گذاری و راه اندازی واحدهای تولیدی 
برای ســرمایه گذاران مقرون به صرفه نیست.
معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری 
فــارس با بیــان اینکه جانمایی بــد بعضی از 
شــهرک های صنعتــی در فــارس هزینه زیر 
ساخت را به شــدت برای صنعتگران افزایش 
داده اســت، می افزاید: قطعا ایــن مهم باعث 

گرانی هزینه تمام شده زمین و سرمایه گذاری 
در فارس می شــود.ربانی زاده با اشاره به اینکه 
حدود 61 شــهرک صنعتی فعال در اســتان 
فارس وجود دارد، ادامه می دهد: تاکنون حدود 
71 مجوز شــهرک صنعتی در اســتان صادر 
شــده است اما ذکر این نکته ضروری است که 
شــهرک ها و نواحی صنعتی که فاصله نزدیک 
تری به شهر شــیراز دارند فعال و دارای رونق 

بیشتری هستند.
رئیــس خانه صمت فارس هم در ادامه با بیان 
اینکه حدود 62 شــهرک و نواحی صنعتی در 
اســتان فارس وجود دارد که شهرک هایی هم 
که تا حدودی رونق دارند در گیر و داد بورس 
بازی و فروش زمین قرار گرفته است، می گوید: 
متاسفانه زمین در استان فارس در بورس قرار 
دارد و زمین ها یا به باغ شهری تبدیل می شود 
یا در قالب شهرک صنعتی در اختیار مردم قرار 
می گیرد.سهراب شرفی در گفت و گو با ایلنا با 
اشاره به اینکه زمین های شهرک صنعتی دچار 
عارضــه بورس زمین بازی قرار گرفته اســت، 
می افزاید: طبق مقررات شهرک صنعتی فردی 
که اقدام به ســاخت زمین در این شــهرک ها 
نکند زمین توســط شرکت شهرک ها خلع ید 
می شــود.عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی 
فارس با اشاره به اینکه حدود 25 درصد واحد 
فعال در کل شهرک های صنعتی استان فارس 
فعالیت می کنند، ادامه می دهد: با توجه به تمام 
مشکلات همواره شاهدیم که متقاضی دریافت 
زمین در شهرک های صنعتی بسیار زیاد است 
که این مهم دارای علت و معلول اســت.وی با 
بیان اینکه تا زمانی که کارشناســی دقیقی در 
این بخش و شــهرک های صنعتی انجام نشود 
نمی توان انتظــار رونق در این شــهرک ها را 
داشــت، بیان می کند: ذکر این نکته ضروری 
است که شهرک های صنعتی با تحکم و دستور 
انجام نمی شــود و در حال حاضر به جای آزاد 
سازی شاهد رها سازی در شهرک های صنعتی 

استان فارس هستیم.رئیس خانه صمت فارس 
در ادامه با بیان اینکه افزایش قیمت زمین در 
شــهرک های صنعتی به هیچ وجه قابل قبول 
نیســت، می گویــد: نباید قیمــت زمین های 
شهرک های صنعتی تا سال های زیادی افزایش 
پیدا کند.عضو اتاق بازرگانــی فارس در ادامه 
با بیان اینکه در حال حاضر شــرایط به گونه 
ای شــده که واحدهای کوچــک و افرادی که 
خواســتار راه اندازی کارخانه زیر 10 میلیارد 
تومــان هســتند نمی توانند در شــهرک های 
صنعتی استان عرض اندام کنند، می افزاید: در 
حال حاضر میزان خروج سرمایه های بزرگ به 
نسبت بیشتر از سرمایه گذاری آن ها در استان 

هستیم.
شرفی با اشــاره به اینکه سرمایه داران بزرگ 
هر جوره کــه بخواهنــد می تواننــد اقدام و 
فعالیــت خــود را پیش ببرنــد، می افزاید: در 
شــرایط فعلی باید تمام تلاشــمان را بر روی 
رونق صنایــع کوچک معطــوف کنیم و ذکر 
این نکته ضروری اســت که رانت ها به سمت 
ســرمایه داران بزرگ هدایت می شــود.رئیس 
خانه صمت فارس با اشاره به اینکه بودجه های 
برای تولید برای اســتانی مانند فارس محدود 
اســت و این پول ها بیشتر به ســرمایه داران 
بزرگ اختصاص می یابد، می افزاید: شوربختانه 
در حال حاضر شــاهدیم که واحدهای کوچک 
و متوســط روز به روز در حــال از بین رفتن 
هســتند.عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی 
فارس با اشاره به اینکه سرمایه های کوچک و 
واحدهای کوچک و متوســط نقش اساسی در 
ایجاد اشــتغال دارند، بیان می کند: متاسفانه 
مســئولان تمایل زیادی بــه واحدهای بزرگ 
دارند و شاهدیم که در استان فارس واحدهای 
کوچــک روز به روز از بین می روند و در مقابل 
واحدهــا و کارخانه های بــزرگ روزانه فربه تر 
می شوندکه این امر بیانگر این موضوع است که 
حق به سمت نا حق می رود.رئیس خانه صمت 
فارس با اشاره به اینکه موضوع زمین بازی در 
شهرک های صنعتی باید هرچه زودتر متوقف 
شود، ادامه می دهد: در شرایط فعلی مدیریت 
شرکت شــهرک ها فعالیتش به سمت بورس 
بازی زمین و فروش زمین است.شرفی با اشاره 
به اینکه در حال حاضر شــاهد کمرنگ شدن 
نقش شهرک های صنعتی در موضوع اشتغال 
هستیم و شــهرک های صنعتی دیگر به مثابه 
گذشته نقش پر رنگی در موضوع اشتغال ایفا 
نمی کنند، بیان می کند: اگرچه زمانی مسئولان 
عنوان می کنند که صنعت باید متمرکز باشند 
تــا دولت بتوانند به راحتی بــه آن ها خدمات 
ارائــه کند.رئیس خانه صمت فارس با اشــاره 
به اینکه وجود 62 شهرک صنعتی در استانی 
که صنعتی نیســت دارای پیام مهمی اســت، 
می گوید: اگر چه اســتان فارس پتانسیل های 
زیادی در موضوع گردشــگری و سلامت دارد 
اما توجه بیش از حد به صنعت و غفلت از این 
پتانسیل ها باعث می شــود که در آینده ای نه 
چندان دور هم قطب پزشکی را رها کنیم.عضو 
هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی فارس می گوید: 
خرید و فروش زمین در شــهرک های صنعتی 
استان سم مهلکی بر پیکره اقتصاد فارس است.

سنگ اندازی ها بر سر راه صنعتگران و سرمایه گذاران فارس 

شهرک های صنعتی فارس در نقطه صفر
کمبود پزشک متخصص مشکلی جدی

تب و تاب بیماران گلستان برای درمان
کمبود پزشک متخصص و انتظار چند ماهه بیماران برای ویزیت توسط طبیبان، 
به یکی از مشکلات مردم گلســتان تبدیل شده که علاوه بر به تاخیر انداختن 
دوره درمان، موجب آسیب های دیگر هم خواهد شد.به گزارش مهر، تغییر سبک 
زندگی و گسترش زندگی شهرنشینی در کنار تغییر عادات غذایی و البته حوادث 
مختلف، میزان ابتلاء به امراض و بیماری ها و آســیب دیدگی ها را افزایش داده 
و به همان نســبت نیاز جامعه به حضور اطباء و پزشــکان افزایش یافته است.

محدودیت های خاص پذیرش دانشجو در رشته های پزشکی و گروه های مرتبط 
با آن، ورود به این رشــته ها را ســخت کرده و از ســوی دیگر تمرکز امکانات و 
فناوری و البته درآمد در شــهرهای بزرگ کشــور از جمله پایتخت سبب شده 
تا فارغ التحصیلان این رشــته ها ترجیح می دهند که برای طبابت و پزشکی به 
سراغ کلانشهرها بروند؛ موضوعی که در نتیجه آن شاهد کمبود پزشک به ویژه 
در ســطح پزشک متخصص و فوق تخصص در اســتان ها هستیم.یکی دیگر از 
مباحثی که سبب شده تا جمعیت پزشکان از متوسط و نرمال جهانی کمتر شده 
و دغدغه و مشکلات زیادی را برای شهروندان ایجاد کند، مهاجرت پزشکان به 
خارج از کشــور است.استان گلستان مانند سایر مناطق کشور از کمبود پزشک 
به ویژه پزشک متخصص و فوق تخصص رنج می برد و ساکنان این استان حتی 
برای گرفتن وقت ویزیت در برخی رشــته های پزشکی باید تا چند ماه نوبت را 
تحمل کنند.چشم پزشک، متخصص مغز و اعصاب، گوارش، زنان و امور نازایی 
و قلب از جمله گروه های پزشــکی هســتند که بیماران بــرای گرفتن نوبت با 
مشکلات عدیده ای دست به گریبان هســتند.هرچند در سال های اخیر میزان 
جذب دانشجو در رشــته های پزشکی اندکی بهبود یافته اما خروجی و به طور 
دقیق خروجی آن در گلستان تناسبی با مهاجرت اطبای حاضر به سایر استان ها 

به ویژه تهران و خارج از کشور ندارد.
یک شــهروند گرگانی در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: برای گرفتن نوبت 
متخصــص ارتوپد با پرس و جو از نزدیکان به نام پزشــکی رســیدیم و بنده با 
مطب ایشــان تماس گرفتم و منشــی وی به بنده اعلام کرد که یک ماه دیگر 
نوبت خواهد داد.مریم دماوندی افزود: اوضاع در ســایر مطب ها هم، چنین بوده 
و اکثر پزشکان متخصص نوبت ویزیت نداشتند.وی گفت: پزشک متخصص در 
درمانگاه ها و بیمارســتان های دولتی هم یافت نمی شــود وگرنه به آنها مراجعه 
می کردیم.دماوندی با اشــاره به شــلوغی مطب ها ادامه داد: اگر مورد اورژانسی 
و اضطــراری پیش بیاید مردم چه باید بکنند؟ کمــا اینکه بنده در مطب بوده 
و منشــی ها بیماران بسیاری را برمی گردانند.این شهروند گرگانی بیان کرد: در 
اوج کرونا هم متخصص عفونی، کودکان و حتی پزشــک عمومی یافت نمی شد 
و باید چندین روز و ســاعت در انتظار نوبت پزشک معطل می ماندیم.اوضاع در 
شهرســتان های دیگر بغرنج تر از مرکز استان بوده و مناطق مرزی هم محروم از 
پزشــک متخصص هستند و گاهی در هفته یک پزشک به این مناطق مراجعه 
می کند.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی گلستان در این خصوص به خبرنگار 
مهر گفت: کمبود پزشــک یک مسئله کشــوری بوده و گلستان هم از این امر 
متأثر اســت.محمد مهدی زرگران افزود: در ازای هر 10 نفر هزار جمعیت طبق 
استانداردهای بین المللی باید 2۳ پزشــک داشته باشیم اما این عدد در کشور 
11.2 )نصف میزان بین المللی و متوســط جهانی( بوده و در اســتان به 12.۳ 
می رسد که اندکی از میانگین کشــوری بالاتر ولی نسبت به استانداردها عقب 
هستیم.وی اضافه کرد: این عدد در تهران ۳5 نفر بوده که نشان می دهد تمرکز 
پزشــک در پایتخت است و بیانگر آن بوده که استان ها هرچه محروم تر باشند، 
بیشتر دچار کمبود پزشک خواهند بود.زرگران با اشاره به شلوغی مطب ها، هم 
گفت: این امر نشــان می دهد که کمبود پزشــک در بخش خصوصی هم وجود 
دارد.وی توضیح داد: یکی از عمده دلایل کمبود پزشک مهاجرت نیروی انسانی 
به خارج از کشور است؛ ما هر اندازه نیرو تربیت کرده و آموزش می دهیم زمانی 
که به تجربه قابل قبولی می رســد به خارج از کشــور مهاجرت می کنند و اگر 
رصد شــود مشاهده می شود که به اندازه ورودی پزشک، خروجی داریم.زرگران 
بیان کرد: این امر باعث شــده سرمایه های انسانی از کشور خارج شوند زیرا در 

کشورهای دیگر دستمزدهای بالاتری به آنها پیشنهاد می شود.
معاونت درمان دانشــگاه علوم پزشکی گلستان گفت: طبق آمارها میزان ویزیت 
در افغانســتان ۴۴ دلار، در پاکســتان ۳0 دلار، در عــراق 80 دلار و در کویت 
110 دلار است اما آنچه که در بخش خصوصی کشور به عنوان ویزیت پرداخت 
می کنیم حدود 2.5 دلار اســت لذا بین دستمزدها و تعرفه های کشور و خارج 
از کشــور فاصله زیادی وجود دارد.وی افزود: با اینکه این کشورها ثروتمند هم 
نیســتند اما تعرفه های پزشکی با هم تفاوت فاحشی دارند و همین دلیل باعث 
شــده که همکاران ما در بخش های مختلف پزشــکی و نیروهای متخصص به 
خارج از کشــور مهاجرت کنند.زرگران از درآمد 70 میلیونی در کشــور و 600 
میلیونی در خارج از کشور در بخش جراحی قلب خبر داد و گفت: ما نمی توانیم 
این مبالغ را در بخش دولتــی پرداخت کنیم در نتیجه متخصصان به خارج از 
کشــور مهاجرت می کنند و سال به ســال هم به این اعداد افزوده می شود.وی 
ادامه داد: در مجموع در گلســتان هزار و 200 پزشــک متخصص اعم از بخش 
دولتی و خصوصی در همه رشــته ها فعالیــت می کنند.زرگران با بیان اینکه در 
استان 600 پزشک عمومی، شامل خانواده، اورژانس و مطب دار بخش خصوصی 
داریم، اضافه کرد: همچنین ۹5 پزشک فوق تخصص در گلستان فعال هستند 
و در مجموع تعداد کل پزشــکان دندانپزشکان و متخصصان به دو هزار و 500 
نفر می رسد.طبق گفته وی بیشترین کمبود هم اکنون در بخش دولتی مربوط 
به متخصص بیهوشــی، قلب جراح و متخصص نورولوژی )مغز و اعصاب( است.

رئیس دانشــگاه علوم پزشکی گلســتان هم چندی پیش در گفتگو با رسانه ها 
اعلام کرده بود: مهم ترین چالش علوم پزشکی گلستان، کمبود نیروی متخصص 
و فوق تخصص بوده که این مســئله در کشــور هم حکمفرما است.سعید گل 
فیروزی توضیح داد که به لحاظ جذب نیروی متخصص یک بار در سال امکان 
فراخوان وجود دارد و تلاش کردیم بخشی از مشکلات را با استفاده از فراخوان ها 
و غیره تأمین کنیم.وی بیان کرد: گلســتان قطب سرطان بوده و تعداد جراحان 
سرطان در گلستان اندک است و بسیاری از بیماران مجبور هستند به شهرهای 
تهران و مشهد مراجعه کنند.گل فیروزی گفت: در بخش دولتی تنها چهار فوق 
تخصص قلب داشته و تلاش می کنیم که وضعیت را پایدار نگه داریم.به گزارش 
خبرنگار مهر، کمبود پزشــک در گلستان امری ملموس بوده که باید برای حل 
این مشــکل برنامه ریزی کرد، البته بخشــی از مشکلات به سیاست گذاری های 
وزارتخانــه مذکور بــر می گردد که باید با تصمیمات درســت مانع از مهاجرت 

نیروهای متخصص شد.

لایروبی بی کیفیت اسکله اروندکنار 
صدای صیادان را درآورد

نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی گفت: صیادان از لایروبی انجام شده 
در اسکله اروند گلایه مند هستند و مطالبه رفع مشکل را دارند.سیدمحمد مولوی 
نماینده مردم آبادان در مجلس گفت: از ســازمان شیلات خواستار پاسخگویی 
در خصوص لایروبی اســکله والفجر شهر اروندکنار هستیم چرا با کیفیت و دقت 
مناســب انجام نپذیرفته که در این رابطه بسیاری از صیادان گلایه مند هستند.

وی افزود: سازمان شــیلات، لایروبی اسکله والفجر شهر اروندکنار را با اعتباری 
بالغ بر 6 میلیارد تومان و با کیفیت نامناسب انجام نداده و همچنین در زمان مَد 
اجرا نکرده است.نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: محل 
استقرار شــناورها و پهلوگیری بعد از لایروبی بهبود پیدا نکرده و عملیات انجام 
شده به تناســب اعتبار تخصیص یافته نیست.مولوی توضیح داد: هفته گذشته 
بازرسان سازمان شیلات در سفر به شهر اروندکنار به صورت میدانی از این اسکله 
بازدید کردند.وی تاکید کرد: خواســتار رفع مشــکلات به وجود آمده و در واقع 
دغدغه صیادان پُرتلاش منطقه هستم و تا زمان رفع کامل مشکل به وجود آمده، 

پیگیری های خود را انجام می دهم.

قطع گاز و توقف تولید 
محصولات مجتمع پتروشیمی خراسان

با قطع گاز خوراک، تولید در پتروشیمی خراســان متوقف شد.به گزارش ایسنا، 
به نقل از روابط عمومی پتروشیمی خراســان، این مجتمــع از 16 آذر با افزایش 
ســرما و کاهش گاز صنایع کشــور، واحد تولید خود را به علت قطع گاز از مدار 
تولید خارج کرد که کریستال ملامین از مدار خارج شد و در عمل با 70 درصد 
ظرفیت تولید فعالیت داشته است.از یکشنبه 18 دی ماه نیز با قطع گاز خوراک، 
ســایر واحدهای تولیدی اوره و آمونیاک نیز با توقف تولید رو به رو شــده است.

محصولات پتروشیمی خراسان بیش از 75 درصد صادرات استان خراسان شمالی 
را به خود اختصاص داده و در ۹ ماهه نخســت سال توانسته 171 میلیون دلار 

ارزآوری داشته باشد.

گزارش

اخبار کوتاه

از شکســتگی لوله نفت در سرخون که باعث 
انفجار و آتش ســوزی شــد بیش از 2 ســال 
می گذرد اما تبعات این شکســتگی ها بر این 
منطقه سایه انداخته است.به گزارش تسنیم، 
ســرخون مرکز بخش میانکوه در شهرستان 
اردل تا قبل از آلودگی نفتی برای خود سرسبز 
و پــر از باغات و کشــاورزی بــود، اما از دهه 
شــصت تاکنون زندگی و معیشت مردم تحت 
تاثیر آلودگی نفتی قرار گرفته است.چشــمه 
ســرخون به طول 20 کیلومتر از کوه های این 
منطقه سرچشمه می گیرد و در مسیر خود آب 
شــرب بیش از 20 روستا و یک شهر را تأمین 
می کرد و علاوه بر آب شــرب عامل اشــتغال 
زایی در بخش هــای باغداری، کشــاورزی و 
شــیلات بود، اما با آلوده شــدن به نفت تمام 
این بخش ها تعطیل و مهاجرت ها به شــهر ها 
آغاز شــد.نفتی که از خوزستان به پالایشگاه 
اصفهان با لوله منتقل شــده از سرخون عبور 
می کند و هر از چند گاهی با وقوع حوادثی از 
جمله رانش زمین، زلزله و ترکیدگی لوله های 

فرسوده آلودگی نفتی به وجود می آورد. 
متاســفانه سال هاست که زندگی مردم با بوی 
نفت یکی شــده و با وجود گذشت چند دهه 
از ایجــاد این آلودگی نفتی چاره ای برای حل 
دائمی مشــکل اندیشیده نشده است.از آخرین 
دفعه شکســتگی لوله نفت در این منطقه که 
باعث انفجار و آتش ســوزی نیز شــد بیش از 
2 ســال می گذرد، اما تبعات این شکستگی ها 

همچنان بر این منطقه ســایه انداخته و پس 
از گذشــت دو سال خســارات مردم پرداخت 
نشده است.همه آگاه هستند که نشت نفت و 
به تبع آن آلودگی نفتی باعث کاهش توانایی 
پرنــدگان و پســتانداران، نابــودی گیاهان و 
درختان می شود و به مرور زمان محیط زیست 
گیاهی و جانوری آســیب دیده و نابود خواهد 
شد، با این تفاسیر با چندین بار شکستگی لوله 
نفت و ایجاد آلودگی نفتی در منطقه سرخون 
نباید تاکنــون جانی در بدن زمین آن منطقه 

مانده باشد.
شــورای  رئیــس  طهماســبی،  موســی 
اسلامی شهرســتان اردل در اردیبهشت سال 
جاری از آلودگی آب شــرب پایــدار منطقه 
چشــمه سرخون به مواد نفتی خبر می دهد و 
می گوید: مسئولین شــرکت نفت و خط لوله 
مارون اصلا اهمیتی به این موضوع نمی دهند، 
بــا توجه به این مســائل، مــردم در آینده نه 
چندان دور با مشــکل و بحران کم آبی مواجه 
می شــوند لذا لازم است برای آب شرب پایدار 
این مناطق چاره اندیشــی گردد.حالا پس از 
گذشــت ســال ها و ماه ها از این اتفاقات باید 
دید وعده های داده شــده توسط شرکت نفت 
و مسئولان برای مردم سرخون عملیاتی شده 
است یا خیر؟ چقدر از خسارات مردم سرخون 
جبران شده؟ با وضعیت آلودگی نفتی در این 
منطقه چه می کنند؟ تکلیف وعده معاون وزیر 
نفت یعنی ایجــاد درمانگاه بــرای مردم این 

منطقه چه شد؟
یعقوب شــکوهی در رابطه با مشکلات ایجاد 
شــده در ســرخون با ترکیدگی لوله نفت در 
سال های گذشــته، اظهار داشت: لوله نفتی از 
خوزســتان به پالایشــگاه اصفهان می آید که 
این لوله نفت از کنار شــهر سرخون در تنگ 
گندمکار رد شده است.وی ادامه داد: متاسفانه 
با ترکیدگی لوله نفــت در تنگ گندمکار در 
سال های گذشــته، شاهد نشت نفت و آسیب 
به آب، محیط زیست، شیلات ها و مزارع برنج 
کاری بودیم که پس از این اتفاق آلودگی آب 
و تعطیلی مزارع و شــیلات ها رخ داد.فرماندار 
شهرستان اردل با اشاره به اختلال در زندگی 
مردم ســرخون در اثر ترکیدگــی لوله نفت، 
مطــرح کرد: منابع طبیعی و محیط زیســت 
در منطقه سرخون خســارت دیدند که پس 
از پیگیری هــا چند متر از خــط لوله نفت در 
ســال های گذشته اصلاح شــد و پرونده هایی 

برای افراد خسارت دیده تشکیل شد.
وی گفت: پیگیری ها صورت گرفت و در نهایت 
در ســفر رئیس جمهور، معاون وزیر نفت در 
بازدیــد از منطقــه میانکوه وعــده داد که به 
واسطه خسارات ایجاد شــده، در این منطقه 
یک درمانگاه درمان بستر برای شهر سرخون 

احداث شود.
فرماندار شهرستان اردل گفت: زمینی به علوم 
پزشکی پیشنهاد شد که حدود یک ماه پیش 
جلسه ای در شرکت نفت صورت گرفت و قرار 

شد مختصات زمین برای تهران فرستاده شود، 
در واقع منتظر پاســخ آن ها و اجرایی شــدن 
این درمانگاه که مصوبه ســفر رئیس جمهور 
بود هســتیم.وی تصریح کــرد: درمانگاه کار 
عام المنفعه ای است که بابت اتفاقات رخ داده 
در سرخون وعده انجام آن داده شده است، اما 
در بحث خســارات، قرار شد شرکت نفت در 
سه شیلات، بچه ماهی بریزند و پرورش دهند 
که اگر به نتیجه رســید و مشــکلی نداشت، 
مابقی شیلات کار را ادامه دهند و در غیراین 
صورت تصمیمات دیگری اتخاذ شود.فرماندار 
شهرســتان اردل با بیان اینکه شــرکت نفت 
می گوید مبالغی به شیلات داران پرداخت شده 

اســت، ادامه داد: با این تفاسیر هنوز تعدادی 
از مردم هستند که خسارت دیده اند و جبران 
نشده است. در هر صورت انتظار می رود، ایجاد 
درمانگاه در ســرخون عملیاتــی و کار چند 
شــیلات به صورت نمونه آغاز شود.شــکوهی 
در پایان خاطرنشــان کرد: باید خسارت افراد 
جبران شود و در نهایت لوله های نفت را ترمیم 
کنند تا دیگر شــاهد چنین اتفاقاتی نباشیم. 
خوشــبختانه در حــال حاضر آزمایشــی که 
محیط زیســت و شبکه بهداشت درمان انجام 
داده است، آب در شهر سرخون مشکل ندارد، 
اما مــردم مطالبات زیــادی در این خصوص 

دارند که باید جبران شود.

مدیر بهره برداری و نگهداری از سد زاینده رود 
گفت:ورودی آب به ســد از ابتدای سال آبی 
)مهرمــاه 1۴01( تــا 17 دی، 111 میلیون 
مترمکعب بوده اســت.به گزارش مهر، ســید 
مجتبی موسوی نائینی با اشاره به اینکه ذخیره 
ســد زاینده رود به 1۴7 میلیــون مترمکعب 

رسیده، گفت: ورودی به سد هم اکنون ۹ متر 
مکعب بر ثانیه و خروجی از آن 10 مترمکعب 
بر ثانیه است.او با اشــاره به وضعیت آبگیری 
ســد، افزود: ورودی آب به ســد زاینده رود از 
ابتدای ســال آبی )مهرماه 1۴01( تا هفدهم 
دی امسال در مجموع 111 میلیون مترمکعب 

بوده است در حالی که این سد در مدت مشابه 
سال گذشته 81 میلیون مترمکعب، طی 10 
ســال اخیر آن 1۳0 میلیون مترمکعب و در 
بلندمدت )51 ساله( 177 میلیون مترمکعب 

ورودی داشت.
مدیر بهره برداری و نگهداری از تأسیسات سد 
زاینده رود با بیان اینکه ورودی به سد زاینده 
رود از ابتدای ســال آبی تاکنون در مقایسه با 
مدت مشابه ســال گذشته ۳6 درصد افزایش 
دارد، اضافه کرد: مقایســه ورودی آب به سد 
زاینده رود در ســال آبی کنونی با مشابه بلند 
مدت حاکی از کاهش ۳7 درصدی ورودی آب 

به این سد است.
موســوی نائینی ادامه داد: حجم آب خروجی 
از این سد مخزنی از ابتدای سال آبی تاکنون 
1۳7 میلیــون مترمکعب اســت در حالی که 
در مدت مشــابه سال گذشــته 1۴2 میلیون 

مترمکعب و در مشابه بلندمدت 2۹5 میلیون 
مترمکعب بوده است.او ابراز داشت: خروجی از 
سد زاینده رود امسال نسبت به سال گذشته 
چهار درصد و در مقایسه با حجم خروجی در 

بلند مدت 5۴ درصد کاهش نشان می دهد.
موسوی نائینی با بیان اینکه ذخیره سد زاینده 
رود تا نیمه دی ماه سال گذشته 165 میلیون 
مترمکعب و در بلند مدت مشابه 5۹7 میلیون 
مترمکعب بوده است، خاطرنشان کرد: ذخیره 
کنونی ســد زاینده رود در مقایســه با مدت 
مشابه سال گذشته 10 درصد و نسبت به بلند 

مدت 75 درصد کاهش نشان می دهد.
مدیــر بهــره بــرداری و نگهداری از ســد و 
نیروگاه های زاینده رود با بیان اینکه 12 درصد 
از ظرفیت سد زاینده رود هم اکنون پرشدگی 
دارد، اضافه کرد: در حال حاضر 88 درصد سد 
خالی است.میانگین بارشی ایستگاه کوهرنگ 

سرچشــمه اصلی حوضه آبریــز زاینده رود، 
از ابتدای ســال آبی )مهرمــاه( تا 1۹ دی ماه 
۴62 میلیمتر است در حالی که سال گذشته 
در چنیــن روزی ۳85 میلیمتــر و میانگین 
بلند مدت 5۳7 میلیمتر بوده است.مقایســه 
بارش های امســال در کوهرنگ در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته حاکی از افزایش 20 
درصدی بارش ها در سرشــاخه اصلی حوضه 

آبریز زاینده رود در امسال است.
ســد زاینده رود با ظرفیت اسمی یک میلیارد 
و 2۳۹ میلیون مترمکعب بــه عنوان یکی از 
اصلی ترین سد های مرکز کشور و تأمین کننده 
آب آشــامیدنی، محیط زیســت، کشاورزی و 
صنعت در منطقه مرکزی ایران است. این سد 
قوسی شکل که ســال 1۳۴۹ به بهره برداری 
رســید در 110 کیلومتری غرب اصفهان در 

شهرستان چادگان قرار دارد.

از تبعات شکستگی لوله نفت در سرخون تا خسارتی که جبران نشد

ورود ۱۱۱ میلیون مترمکعب آب به سد زاینده رود


